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REVISTA PRESEI 

 

 

 EXCLUSIV Fenomenul corupției, evacuat aproape complet de președintele 

Iohannis din noua Strategie de Apărare a Țării. Serviciile secrete nu mai au 

ca țintă strângerea de informații despre actele de corupție 

Strategia Națională de Apărare a Țării pentru perioada 2020 – 2024, adoptată de 

CSAT săptămâna trecută și trimisă Parlamentului pentru adoptare, a eliminat 

aproape complet corupția din rândul amenințărilor, riscurilor și vulnerabilităților 

interne. Nou strategie a eliminat din sarcina serviciilor secrete strângerea de 

informații despre fenomenul corupției. Este o schimbare radicală de abordare față 

de precedenta strategie, propusă de Iohannis în 2015, în care corupția era 

menționată ca unul dintre marile pericole la adresa securității naționale. 

 De notat că eliminarea aproape totală a problemei corupției vine pe fondul 

unui ultim raport MCV al Comisiei Europene care denunță proliferarea 

actelor de corupție și arată că lupta anti-corupție a scăzut dramatic. Bilanțul 

DNA din 2019 și 2020 este unul extrem de sărac, cu foarte puține dosare de 

mare corupție instrumentate de procurori. 

 Citește aici Strategia Națională de Apărare a Țării pentru perioada 2020 – 

2024 

Noua Strategie: o singură menționare a fenomenului corupției 

Corupția e menționată pentru prima dată la punctul 146 al Strategiei. Fenomenul 

corupției apare într-o mai lungă înșiruire, alături de ”dificultățile de ordin 

economic, perpectuarea economiei subterane, nivelul crescut al evaziunii fiscale, 

infrastructura deficitară, reziliența redusă a sistemului fiscal în raport cu evoluțiile 

externe”, ca factori care ”limitează perspectivele de dezvoltare a României și 

capacitatea de promovare a obiectivelor sale politico-militare, diplomatice și de 

imagine în plan extern”. 

 

https://www.g4media.ro/breaking-comisia-europeana-comunicat-oficial-mcv-involutie-fata-de-progresele-inregistrate-in-anii-precedenti-situatie-care-constituie-o-sursa-de-preocupare-majora.html
https://cdn.g4media.ro/wp-content/uploads/2020/06/Strategia-Nationala-de-Aparare-2020-2024.pdf
https://cdn.g4media.ro/wp-content/uploads/2020/06/Strategia-Nationala-de-Aparare-2020-2024.pdf
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În precedenta Strategie Națională de Apărare, propusă de președintele Iohannis și 

votată de Parlament în 2015, fenomenul corupției era menționat atât la capitolul 

Riscuri (punctul 59), cât și la capitolul Vulnerabilități (punctul 68), dându-i-se o 

pondere substanțială: 

”Corupţia vulnerabilizează statul, generează prejudicii economiei şi afectează 

potenţialul de dezvoltare a țării, buna guvernanță, decizia în folosul cetăţenilor şi 

comunităţilor, precum şi încrederea în actul de justiţie şi în instituţiile statului. În 

plan extern, persistenţa corupţiei are impact negativ asupra credibilităţii şi imaginii 

ţării noastre”. 

Serviciile secrete, scoase din lupta anticorupție 

La capitolul Direcții de acțiune și principalele modalități pentru asigurarea 

securității naționale a României din Strategia propusă de președintele Iohannis, 

corupția lipsește complet. 

Este o mare diferență față de precedenta Strategie de apărare adoptată în 2015, în 

care ”identificarea şi semnalarea actelor de corupţie” era o direcție clară trasată 

serviciilor secrete în subcapitolul ”Dimensiunea de informaţii, contrainformaţii şi 

de securitate”. 

Astfel, în noua Strategie de Apărare, această direcție trasată serviciilor secrete a 

dispărut complet. 

”Tentația iliberală” și Rusia 

În noua Strategie e utilizată în premieră termenul ”tentația așa-numit iliberală”, 

despre care documentul arată că a fost ”resimțită în ultimii ani în Europa de Est” și 

”rămâne un risc de contaminare în plan regional”. Ungaria nu este menționată 

explicit în document, dar premierul Viktor Orban este cel care a impus formula 

”democrație iliberală” pentru a descrie regimul de la Budapesta. 

Noua Strategie de Apărare acordă o atenție majoră Federației Ruse, la fel ca și 

precedenta, desemnând acțiunile Moscovei drept principalele riscuri și amenințări 

externe la adresa securității României. 
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Documentul oficial arată că ”politica externă și de securitate a României se va afla, 

ca și până acum, sub semnul continuității în planul vectorilor și opțiunilor 

strategice” și enumeră cei trei mari piloni pe care se fundamentează politica 

externă: ”apartenența la UE și NATO, precum și parteneriatul strategic cu SUA”. 

O noutate a Strategiei este constituirea unui nou organism, numit Grup de Reflecție 

Strategică (GRS), coordonat de șeful Departamentului Securității Naționale din 

cadrul Administrației Prezidențiale. Acesta ar avea ca rol ”analizărea, evaluarea și 

interpretarea dinamicii și schimbărilor din mediul internațional și oferirea de 

expertiză integrată președintelui României”. Nu e menționată componența acestui 

grup și nici atribuțiile sale formale. 

Context. Strategia Națională de Apărare a Țării pentru perioada 2020-2024 a fost 

elaborată de Administrația Prezidențială și adoptată de Consiliul Suprem de 

Apărare a Țării săptămâna trecută. Strategia a fost trimisă la Parlament și va fi 

aprobată prin hotărâre comună a Camerei Deputaților și Senatului. 

Odată ce va fi adoptată hotărârea Parlamentului, Strategia va produce efecte și va 

da liniile directoare pentru instituțiile din domeniul securității naționale (armată, 

poliție, servicii secrete). 

Strategia însăși arată că ”este un instrument cu caracter strategic aplicativ, care 

trasează orientări în funcție de care instituțiile din sistemul naționale de securitate 

vor acționa în perioada următoare. Strategia va orienta și va direcționa activitatea 

tuturor instituțiilor publice cu atribuții și responsabilități în domeniul securității și 

apărării țării”. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

 Parlamentul a respins ordonanța Guvernului care amână dublarea 

alocațiilor pentru copii 

Camera Deputaţilor a respins miercuri, cu 209 voturi Ordonanţa Guvernului Orban 

care amâna aplicarea dublării alocaţiilor copiilor până la 1 august. După 

respingerea în Parlament, proiectul merge la promulgare, la şeful statului, care o 

poate ataca la CCR sau o poate retrimite în Legislativ. 
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Este vorba de amânarea termenului de aplicare la legea PSD care prevedea 

dublarea alocațiilor copiilor de la 150 la 300 de lei. Decizia a fost luată de deputați 

cu 209 voturi ”pentru”, trei ”împotrivă și 98 de abtineri. 

 

Lia Olguța Vasilescu, PSD: ”Deşi era prost făcut, se cerea ca banii să fie luaţi din 

excedentul de la pensii, care la vremea respectivă nu exista, am considerat că este 

oportun ca în Parlament să modificăm acel amendament, dar să lăsăm alocaţiile 

copiilor crescute. Nu ne-am plâns că nu avem bani, am găsit imediat resursele 

bugetare. Anul acesta este aceeaşi situaţie. De data aceasta vine Opoziţia cu o lege 

care prevede dublarea alocaţiilor. Nu am venit ca dumneavoastră cu un 

amendament care nu putea fi aplicat, ci o să vă dăm sursa de finanţare, de unde 

puteţi lua aceşti bani ca alocaţiile copiilor să fie dublate. 

Nu este nevoie de 7-8 miliarde până la finalul anului, cum s-a tot discutat, este 

nevoie de 3,2 miliarde. Puteţi lua aceşti bani prin relocare de la capitolul Bunuri şi 

servicii. Noi venim și cu soluții la bugetul statului și nu suntem teroriști așa cum ne 

cataloga domnul ministru Cîțu. Având în vedere că săptămâna trecută și dl fost 

președinte al României Traian Băsescu avea o replică de genul că este criminal cel 

care crește veniturile pentru că oamenii cu banii se duc la alimentară, vezi Doamne 

mănâncă, considerăm că dreapta și-a cam prezentat poziția în ceea ce privește 

creșterea veniturilor în România”. 

Florin Roman, PNL: ”Haideți, nu mai blocați impozitarea pensiilor speciale și 

sigur că putem crește alocațiile și pensiile conf legii dacă și dvs veți fi de acord cu 

anularea pensiilor speciale. Românii vor putea să facă diferența între un PSD care 

susține pensiile speciale și un PSD care vrea să facă o chestiune populist, politic, 

demagogic. Vă vom forța să renunțați la frăția cu pensiile speciale”. 

PSD și PNL au făcut un advărat ping-pong de imagine cu tema majorării alocațiilor 

copiilor. În 2019 când PSD era la guvernare, PNL reușit să obțină susținerea 

parlamentarilor de la toate formațiunile politice și a trecut o lege care a dublat 

alocațiile copiilor de la 80 de lei la 150 lei. La vremea respectivă, președintele 

Camerei Deputaților, Liviu Dragnea îi acuza pe liberali de demagogie pentru că 

încarcă bugetul de stat și că nu există bani pentru această majorare. 
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Intrați în opoziție PSD a întors "favoarea liberlailor" promovând un alt proiect de 

lege cu același scop: dublarea alocației copiilor. 

Preşedintele Klaus Iohannis a promulgat, pe 14 ianuarie 2020, legea ce prevedea 

dublarea alocaţiei de stat pentru copii, sumă care ajunge la 300 de lei, respectiv 

600 de lei pentru copiii cu handicap. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Noi creşteri pentru salariul minim, votate în Parlament: Diferenţe în funcţie 

de calificare şi studii 

Proiectului de lege pentru stabilirea indicatorilor minimali de ierarhizare privind 

salarizarea personalului din economie, corespunzător nivelului de calificare a fost 

adoptat miercuri de Camera Deputaţilor, for decizională. Ce salarii ar urma să fie 

obligate firmele să asigure angajaților cu facultate, chiar și fără experiență, sau 

muncitorilor calificaţi. 

Pentru a intra, însă, în vigoare legea trebuie să fie promulgate de președintele 

Iohannis și publicate în Monitorul Oficial. 

Angajații cu facultate (de lungă durată) ar urma să aibă un coeficient de ierarhizare 

de 1,7. 

Asta înseamnă că vor pleca de la un salariu minim brut de 3.791 de lei, în 

condițiile în care salariul minim brut pe țară este de 2.230 lei, de la începutul anul 

2020. 

La un salariu minim brut de 3.791 de lei, salariul minim net primit de angajatul cu 

facultate (licență) ar fi de 2.288 de lei, iar costul salarial total suportat de firmă 

(salariul întreg) ar fi de 3.876 de lei pe lună. 

În prezent, există deja un salariu minim brut diferențiat pentru angajații cu 

facultate, care au cel puțin un an vechime în muncă în domeniul studiilor 

superioare: 2.350 lei brut pe lună. La acest nivel salarial,  remunerația netă (în 

mână) primită de angajat este de 1.413 lei, iar costul total plătit de firmă, de 2.403 

lei. 
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Dacă ar crește conform coeficienților din legea votată în Parlament, ar însemna o 

creștere a costului salarial pentru angajator de 1.473 de lei la fiecare salariu minim 

acordat angajaților cu licență. Aceasta ar însemna o creștere a costurilor salariale 

cu 61,3%, la fiecare astfel de salariu minim, pentru angajatori. 

Conform propunerii de lege, salariul minim ar crește și mai mult la angajații cu 

masterat (coeficient de ierarhizare 1,8) și pentru cei cu doctorat (coeficient 2). 

Coeficienți salarizare: propuneri, studii medii 

De asemenea, muncitorii calificați, cei cu școală profesională sau cu liceu ar urma 

să aibă un coeficient de 1,2. Asta ar însemna că vor pleca de la un salariu minim 

brut de 2.676 de lei, ceea ce ar presupune un salariu „în mână” de 1.615 lei și un 

cost salarial total suportat de angajator de 2.736 de lei. 

Aceasta ar însemna o creștere a costului salarial al angajatorului cu câte 456 de lei 

la fiecare astfel de salariu minim acordat, adică o majorare cu 20% a cheltuielilor. 

Pentru alte categorii de lucrători pentru sectoare de activitate pentru care nu au fost 

încheiate contracte colective de muncă aplicabile la nivelul întregului sector de 

activitate și pentru care nu există legi speciale privind salarizarea sau contract 

colectiv de muncă la nivel de unitate se prevăd coeficienți și mai mari: 

 cei cu studii liceale și calificare și cei cu școală postliceală - 1,25 

 cei cu școală de maiștri - 1,3 

 cei cu studii superioare de scurtă durată - 1,5 

 studii superioare de lungă durată - 2,20 

 studii superioare de lunga durată şi master - 2,50 

 doctorat în domeniul activității desfășurate - 2,80. 

Pentru muncitorii necalificați se prevede coeficient 1, adică salariul minim pe 

economie. 
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"Cuantumul salariului brut lunar se stabileşte prin aplicarea unui coeficient raportat 

la salariul de bază minim brut pe ţară garantat în plată, stabilit prin hotărâre a 

Guvernului, potrivit legii", se arată într-un amendament al proiectului adoptat de 

Camera Deputaţilor. 

Actul normativ stabileşte coeficienţii minimali de ierarhizare salarială pentru 

sectoare de activitate pentru care nu au fost încheiate contracte colective de muncă 

aplicabile la nivelul întregului sector de activitate şi pentru care nu există legi 

speciale privind salarizarea sau contract colectiv de muncă la nivel de unitate în 

vigoare, cu respectarea prevederilor art.2. 

 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Isărescu: Situaţia economică va depinde de evoluţiile în planul sănătăţii 

publice şi de succesiunea acestora. Noua normalitate va fi oarecum diferită de 

cea din trecut. Economia ar putea scădea cu 14% în trimestrul 2 faţă de 

trimestrul 1 

Situaţia economică va depinde, în principal, de evoluţiile în planul sănătăţii publice 

şi de succesiunea acestora, a declarat Mugur Isărescu, guvernatorul BNR, în cadrul 

celei de 43-a reuniuni a Clubului Guvernatorilor din Zona Mării Negre, Balcani şi 

Asia Centrală. Acesta precizează că, pe termen lung, singura opţiune viabilă o 

reprezintă revenirea la o conduită „normală” de politică monetară, ”conştienţi fiind 

însă cu toţii că noua normalitate va fi oarecum diferită de cea din trecut”. Mai mult, 

guvernatorul spune că, luând în calcul amplitudinea declinului economic din luna 

aprilie, estimările oficiale privind evoluţia PIB pentru trimestrul II indică o 

contracţie de 14% a activităţii economice faţă de trimestrul anterior. 

”Situaţia economică viitoare va depinde, în principal, de evoluţiile în planul 

sănătăţii publice şi de succesiunea acestora. Pentru aceasta, vom continua să 

monitorizăm şi să actualizăm evaluările noastre cu privire la starea economiei şi a 

situaţiei privind sănătatea publică şi vom canaliza măsurile în direcţia furnizării 

lichidităţii necesare şi menţinerii stabilităţii financiare, precum şi asigurării unei 

tendinţe sustenabile de scădere a ratelor de dobândă”, a declarat Mugur Isărescu, 

guvernatorul BNR, în cadrul celei de 43-a reuniuni a Clubului Guvernatorilor din 

Zona Mării Negre, Balcani şi Asia Centrală. 

Isărescu a afirmat că va continua să conlucreze cu Guvernul pentru a asigura o 

revenire rapidă a economiei faţă de situaţia curentă. 

”De asemenea, Pachetul UE de redresare din criza COVID-19 va avea cu siguranţă 

o contribuţie importantă în susţinerea eforturilor noastre de relansare. Reiterând 

recunoştinţa pentru cei care se află în prima linie a luptei împotriva pandemiei, 

BNR este pregătită să-şi îndeplinească rolul care îi revine. Cu toate acestea, pe 

termen lung, singura opţiune viabilă o reprezintă revenirea la o conduită 'normală' 

de politică monetară, conştienţi fiind însă cu toţii că noua normalitate va fi 

oarecum diferită de cea din trecut. Pentru aceasta, intenţionăm să intervenim 

gradual, adaptându-ne în permanenţă la mediul aflat în continuă schimbare, dar cu 

respectarea cadrului legal”, a adăuat Isărescu. 
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Anterior izbucnirii pandemiei COVID-19, economia României a înregistrat o 

evoluţie relativ bună, cu o creştere medie anuală de 4,1% în anul precedent, 

consemnându-se o uşoară decelerare în trimestrul III. La începutul anului curent, 

perspectivele privind evoluţia economiei româneşti pentru perioada următoare 

indicau continuarea acestui trend pozitiv. Cele mai recente date statistice relevă o 

creştere economică de 2,7% pentru primele trei luni ale anului 2020 comparativ cu 

aceeaşi perioadă a anului precedent, reprezentând cea mai mare creştere dintre 

ţările UE. 

”Cu toate acestea, aş dori să subliniez că pe parcursul ultimilor patru ani această 

creştere economică a fost susţinută în special prin creşteri salariale şi majorarea 

puternică a consumului, în timp ce dezechilibrele fiscale şi externe s-au accentuat, 

iar rata anuală a inflaţiei s-a situat în jurul valorii de 4%, cel mai ridicat nivel 

comparativ cu ţările din UE. În acest context marcat de politici fiscale semnificativ 

prociclice, BNR a menţinut o politică monetară mai restrictivă, prin păstrarea la un 

nivel relativ ridicat atât al ratei dobânzii de politică monetară, respectiv la 2,5%, 

cât şi al ratelor rezervelor minime obligatorii ale instituţiilor de credit pentru 

pasivele în lei şi cele în valută (respectiv la 8%). Având în vedere contextul 

menţionat, impactul economic iniţial al pandemiei a fost unul puternic, accentuând 

şi mai mult dezechilibrele existente, pe fondul presiunilor în creştere asociate 

aprovizionării cu alimente, deprecierii monedei naţionale şi creşterii necesarului de 

lichiditate. Astfel, luând în calcul amplitudinea declinului economic din luna 

aprilie, estimările oficiale privind evoluţia PIB pentru trimestrul II indică o 

contracţie de 14% a activităţii economice faţă de trimestrul anterior”, a precizat 

guvernatorul. 

De asemenea, el subliniază că şomajul în creştere şi măsurile adoptate de autorităţi 

cu scopul limitării extinderii pandemiei (precum şomajul tehnic, repatrierea 

cetăţenilor români din străinătate şi asigurarea condiţiilor de izolare sau carantină) 

au contribuit la creşterea presiunilor asupra cheltuielilor bugetare. 

Mugur Isărescu a prezentat şi câteva dintre măsurile adoptate de BNR ca răspuns la 

criză. Începând cu data de 16 martie 2020, preşedintele României a declarat starea 

de urgenţă, iniţial cu durată de o lună, aceasta fiind ulterior extinsă pentru încă o 

lună. 
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”Prioritare în acest context au fost protejarea sănătăţii publice şi asigurarea de 

bunuri şi servicii esenţiale. Drept consecinţă, obiectivul imediat al băncii noastre 

centrale a fost să păstreze stabilitatea şi lichiditatea sistemului bancar, pentru buna 

funcţionare a finanţelor publice şi a economiei reale. În acest sens, şi în deplină 

concordanţă cu mandatul şi independenţa statutară, BNR a adoptat cu celeritate un 

pachet de măsuri pentru susţinerea economiei româneşti. În acelaşi timp, dat fiind 

caracterul excepţional al stării pandemice, BNR a colaborat cu Guvernul României 

pentru a evita un eventual conflict între măsurile întreprinse şi cele fiscale”, a 

afirmat Isărescu. 

Potrivit acestuia, în mod special în cazul României, cursul de schimb joacă rol 

important de indicator public al stabilităţii şi situaţiei economice generale. 

”Am menţinut regimul de flotare controlată, dar, având în vedere contextul actual, 

am decis furnizarea de lichiditate, în special pe bază bilaterală cu scopul de a 

preveni volatilitatea excesivă a cursului nominal (ceea ce este dificil de explicat 

publicului larg) şi de a preveni o depreciere majoră ne-necesară a monedei 

naţionale. De asemenea, spre deosebire de evoluţiile altor ţări din regiune, nu am 

întreprins reduceri drastice ale ratei dobânzii de politică monetară. Astfel, 

reducerea ratei dobânzii de politică monetară în cadrul şedinţei Consiliul de 

administraţie al BNR din data de 20 martie a fost de la 2,5% pe an la 2% pe an, 

împreună cu îngustarea coridorului simetric format de ratele dobânzilor facilităţilor 

permanente în jurul ratei dobânzii de politică monetară la ±0,5 puncte procentuale 

de la ±1 punct procentual”, a adăugat el. 

În plus, săptămâna trecută, vineri, rata dobânzii de politică monetară a fost din nou 

redusă, până la nivelul de 1,75%. 

”Aceste măsuri par să-şi fi atins scopul, rezultatele fiind rapide: începând cu prima 

parte a lunii aprilie, necesarul de finanţare bugetară a fost asigurat în mod 

corespunzător, consemnându-se totodată o reducere a ratei dobânzii interbancare la 

3 luni, precum şi a costului finanţării cheltuielilor bugetare. Pe parcursul ultimelor 

două luni, cursul de schimb s-a menţinut relativ stabil, în timp ce inflaţia anuală 

IPC se află în jurul valorii de 2,5%”, mai spune Isărescu. 
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Referitor la cumpărarea de titluri de stat în monedă naţională de pe piaţa 

secundară, măsură larg adoptată de către băncile centrale în actualul context, 

guvernatorul a subliniat că BNR a hotărât să demareze achiziţiile de pe piaţa 

secundară numai după ce a avut loc o modificare a poziţiei acesteia pe piaţă, mai 

precis după ce din poziţia de debitor net BNR a devenit creditor net în relaţia cu 

băncile comerciale. 

”Din această perspectivă, în deplină concordanţă cu statutul BNR de împrumutător 

de ultimă instanţă, măsura a fost întreprinsă în scopul asigurării lichidităţii 

sistemului financiar la nivelul adecvat şi nu reprezintă o măsură de relaxare 

cantitativă. Alături de măsurile de politică monetară întreprinse, Consiliul de 

administraţie al BNR a adoptat şi măsuri ce vin în sprijinul debitorilor, persoane 

fizice şi juridice, prin flexibilizarea cadrului de reglementare cu privire la anumite 

cerinţe ale instituţiilor de credit. De asemenea, au fost adoptate măsuri privind 

rezoluţia bancară ce prevăd amânarea termenelor de raportare a unor informaţii sau 

a termenului de colectare a contribuţiilor anuale la fondul de rezoluţie bancară 

pentru anul 2020”, a mai spus Isărescu. 

Nu în ultimul rând, BNR a adoptat măsuri la nivel operaţional pentru asigurarea 

continuităţii şi a unei bune funcţionări a sistemelor de plăţi şi de decontare în 

monedă naţională, precum şi asigurarea fluxurilor de numerar necesare băncilor 

pentru derularea tuturor operaţiunilor. 

(Sursa: news.ro) 

 

 Virgil Popescu anunță granturi nerambursabile în valoare de 1 miliard de 

euro, destinate IMM-urilor 

Ministrul Economiei, Energiei și Mediului de Afaceri, Virgil Popscu a anunțat, pe 

pagina sa de Facebook, un pachet de ajutor pentru IMM-uri cu un buget pentru 

granturi nerambursabile de 1 miliard de euro. 

 

Acesta va fi împărțit în trei proiecte: 

 550 milioane euro granturi pentru investiții, până în 200.000 de euro fiecare 

grant 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 4 iunie 2020 12 

 

 350 milioane granturi de capital, tot până în 200.000 de euro, pentru 

companiile lovite puternic de pandemie: turism, horeca, transport auto, 

industria de evenimente 

 100 milioane euro, granturi până în 2.000 de euro pentru firme cu un singur 

salariat, care este și acționarul companiei și care nu au beneficiat de niciun 

ajutor în această perioadă. 

”Totodată, am emis un ordin prin care am cerut tuturor companiilor să aprobe până 

pe 15 iunie planurile de investiții pe 5 ani, investiții serioase, care să fie în 

concordanță cu Green Deal. Majoritatea companiilor le-au aprobat deja. Vorbim de 

investiții de circa 12 miliarde de euro”, scrie Virgil Popescu. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Tătaru spune că PNL intenţionează să modifice legea privind reforma în 

domeniul sănătăţii după alegerile parlamentare 

Ministrul Sănătăţii, Nelu Tătaru, a declarat miercuri că liberalii intenţionează ca 

după alegerile parlamentare să modifice Legea 95/2006, astfel încât spitalele 

importante să treacă din coordonarea primăriilor în cea a Ministerului Sănătăţii. 

 

Întrebat, pe B1 TV, de ce nu trec spitalele importante din subordinea primăriilor în 

cea a Ministerul Sănătăţii, Tătaru a spus că trebuie schimbată legislaţia, iar în acest 

moment PNL nu are majoritatea în Parlament pentru a face acest lucru. 

 

"Ne gândim ca după următoarele alegeri parlamentare să putem face acest lucru. 

Avem în intenţie modificarea Legii 95 (95/2006 privind reforma în domeniul 

sănătăţii - n.r.), reforma în sănătate, tocmai pentru faptul că are peste 1.000 de 

modificări, nu mai ştim nici care este forma ei originală la câte modificări s-au 

făcut", a afirmat ministrul Sănătăţii. 

 

El a adăugat că sub coordonarea premierului s-au creat grupuri de lucru cu 

specialişti din Sănătate, din zona privată şi din sistemul public, în care "se vine cu 

idei, cu perspective, pentru a modifica această lege". 
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Tătaru a menţionat că managerii de spitale din Bucureşti, care ţin de Ministerul 

Sănătăţii, vor fi evaluaţi. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministrul Agriculturii susţine joi un briefing de presă 

Ministrul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale, Adrian Oros, va susţine joi un briefing 

de presă la sediul MADR. 

 

Temele vizează noile reglementări privind desfăşurarea activităţii de pescuit 

recreativ sportiv, sprijinul pentru crescătorii de ovine şi clarificări privind cazul de 

COVID apărut în minister.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Iohannis: Guvernul va veni cu inițiative legislative pentru a repara legile 

justiției / PSD a încercat să pună piciorul pe justiție 

Guvernul va veni cu inițiative legislative "pentru a repara legile justiției" 

modificate de PSD în Parlament și care "sunt în funcțiune și sunt imperfecte", a 

anunțat miercuri președintele Klaus Iohannis. El a lansat noi acuzații la adresa 

PSD, care "a măcelărit" legile justiției și "a încercat și încearcă să frângă 

independența justiției". 

Iohannis a făcut aceste declarații la finalul unei întâlniri cu premierul Ludovic 

Orban, spunând că discuțiile au vizat alocările de fonduri europene pentru 

România și legile justiției. 

El a reluat atacurile la adresa PSD, care "a atacat violent justiția și legile justiției" 

și a încercat "să pună piciorul pe justiție". 

Iohannis a anunțat că Guvernul va iniția proiecte de lege pentru a repara cele trei 

legi ale justiției modificate de PSD în Parlament, precizând că în următoarele 

săptămâni vor avea loc consultări pe acestă temă cu specialiștii din justiție. 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 4 iunie 2020 14 

 

Președintele a făcut acest anunț în contextul declarațiilor recente ale lui Tudorel 

Toader. Fostul ministru al Justiției a vorbit într-un interviu acordat lui Ion Cristoiu 

despre presiunile PSD pentru modificarea legislației penale, susținând că i s-a cerut 

insistent să promoveze o ordonanță de urgență pentru modificarea Codului Penal. 

"O dată am avut o întrevedere de patru ore şi jumătate, la vârful vârfului”, a 

susținut Toader. Fostul premier Viorica Dăncilă a confirmat 

pentru Adevărul desfășurarea acelei întâlniri, la sediul PSD din Băneasa, la care au 

luat parte ea, Tudorel Toader, Liviu Dragnea și Călin Popescu Tăriceanu. "Îmi 

amintesc perfect că domnului Tudorel Toder i s-a solicitat amnistie şi graţiere. 

Domnul Dragnea şi Tăriceanu au susţinut varianta ordonanţei de urgenţă privind 

amnistia şi graţierea", a spus Dăncilă. 

"Faptul că acum au început unii cu alții să-și plătească poliție ține poate de 

cancan", a comentat Iohannis, în declarația susținută miercuri la Cotroceni. 

Declarațiile președintelui: 

 "Am avut o ședință de lucru cu premierul Orban și ne-am concentrat pe două 

teme extrem de importante: fondurile europene și legile justiției. 

 Fondurile europene – este în discuție o propunere a Comisiei, pe care noi o 

găsim bună. Asta înseamnă că fondurile multianuale, așa-numitul MFF, vor 

fi discutate la pachet cu fonduri care sunt destinate pentru revigorarea 

economică, pentru creșterea rezilienței economice în Uniunea Europeană, 

cum se spune. 

 Deci vom beneficia și noi, România, de mai multe fonduri europene decât 

am avut inițial în plan – inițial, vorbesc până înainte de criză. 

 Se vehiculează foarte multe variante, se vehiculează foarte multe sume. În 

realitate, avem de-a face cu un proiect al Comisiei, pe care îl găsim bun, un 

proiect prin care României i se alocă fonduri importante. Însă urmează 

fazele de negociere și aici vreau să fim foarte bine înțeleși: acest proiect al 

Comisiei nu este definitiv, el va fi negociat între liderii statelor și va fi 

negociat ulterior și în Parlamentele naționale și în Parlamentul European. 

 

https://adevarul.ro/news/politica/exclusiv-viorica-dancila-completeaza-dezvaluirile-toader-Intalnirea-patru-avut-loc-baneasa-tariceanu-sustinut-amnistia-gratierea-1_5ed63fe15163ec42716b3e1b/index.html
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 Ce vreau să subliniez: noi am analizat toate oportunitățile. Noi vom investi 

acești bani în proiecte foarte importante pentru România, nu doar 

revigorarea economică. Deci vor primi și firmele posibilitatea să folosească 

acești bani, dar – foarte important – vom investi în autostrăzi, vom investi în 

linii de cale ferată, vom investi în proiecte de energie regenerabilă, vom 

îmbunătăți sistemele publice, vom investi bani importanți în sistemul de 

sănătate publică, în sistemul de învățământ. Toate aceste lucruri vor fi 

pregătite în detaliu, dar până atunci noi suntem hotărâți să ne batem cu toții 

pentru a primi o alocare cât se poate de substanțială pentru România, iar 

prima etapă în care vom negocia aceste chestiuni se va desfășura în 18-19 

iunie, când vom avea Consiliul European, în format videoconferință. 

 Deci, ne pregătim să atragem fonduri europene substanțiale, pe care le vom 

investi în beneficiul României și, evident, al românilor. 

 A doua chestiune, legile justiției – am urmărit, poate și dumneavoastră ați 

văzut, în spațiul public a început o discuție ciudată. În PSD, și între PSD și 

sateliții PSD, încep să își plătească polițe. Au fost câteva așa-numite 

dezvăluiri din perioada când PSD a atacat violent justiția, când PSD a atacat 

violent legile justiției. 

 Din fericire, am reușit să oprim o parte din aceste atacuri. Și eu am reușit să 

duc legile la Curtea Constituțională, Parlamentul a reușit, în special PNL și 

cu alte partide democratice, să oprească o parte din aceste modificări, dar 

cert este că cel mai important pas a fost făcut de români. 

 Acum un an de zile, când i-am chemat pe români la urne, la referendumul 

pentru justiție, s-au prezentat oamenii în număr mare și au spus clar 

„STOP!” acestei proceduri de măcelărire a legilor justiției, care fusese 

inițiată și continuată de PSD. 

 PSD a încercat să pună piciorul pe justiție! PSD este partidul care încearcă, a 

încercat, încearcă să frângă independența justiției. Or așa ceva nu se poate! 

 Faptul că acum au început unii cu alții să își plătească polițe este o chestiune 

care ține, poate, de cancan. Dar pentru omul de rând și pentru România nu 

iese nimic de aici. 
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 Fapt este că aceste legi ale justiției trebuie reparate. Și aceasta a fost discuția 

pe care am avut-o cu premierul. Este nevoie de un pas hotărât și curajos. 

Guvernul va veni cu inițiativă legislativă pentru a repara legile justiției. 

 Trebuie să ducem la bun sfârșit, dragi români, ceea ce am început acum un 

an de zile, la referendum, când am oprit această măcelărire a legilor justiției. 

Dar ele sunt în funcțiune și sunt imperfecte. Trebuie continuată această 

procedură. 

 Așadar, în săptămânile următoare vor avea loc consultări. Și eu voi avea 

consultări cu specialiști din domeniul justiției, cu politicieni. Guvernul va 

lucra la proiecte de legi și vor fi înaintate Parlamentului pentru a fi reparate 

aceste legi ale justiției, pentru a fi în conformitate cu ceea ce, în definitiv, 

doresc românii și s-au exprimat foarte clar la referendum. 

 Nu pot să închei fără să fac o mențiune și despre epidemie, pandemia cu 

care, din păcate, în continuare ne confruntăm. Am luat măsuri de relaxare și 

vom lua în continuare, însă atrag atenția: virusul este încă în societate! Este 

foarte important să fim conștienți de așa-numita noua normalitate în care 

vom trăi. 

 Încercăm să relaxăm cât mai mult restricțiile, însă e clar ca acum 

răspunderea revine fiecărui român. Purtatul măștii, distanțarea, spălatul pe 

mâini rămân extrem, extrem de importante pentru a nu pierde controlul 

acum, la sfârșit, asupra acestei epidemii". 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 "Aberațiile juridice" ale PSD ajung la Curtea Constituțională. Avocatul 

Poporului reclamă că Parlamentul a modificat hotărârea de guvern pe starea 

de alertă 

Avocatul Poporului a atacat la Curtea Constituţională legea care aprobă starea de 

alertă în România, spunând că "intervenţia Parlamentului asupra unui act al 

Guvernului emis în aplicarea unei legi aduce atingere principiului separaţiei şi 

echilibrului puterilor în stat", fiind introdusă o nouă formă de control parlamentar 

asupra actelor Guvernului.  
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Instituția condusă de Renate Weber contestă și articolele din legea privind starea 

de alertă care stabilesc nivelul amenzilor, arătând că sancționează contravenții al 

căror conținut nu e clar sau fapte care nu există. Reamintim că Hotărârea de 

Guvern prin care se declară starea de alertă a fost modificată și apoi adoptată 

printr-o hotărâre a Parlamentului, situație fără precedent în ultimii 30 de ani. 

Avocatul Poporului a contestat la Curtea Constituţională mai multe articole din 

Legea nr. 55/2020 prin care a fost instituită starea de alertă în România. 

Instituția condusă de Renate Weber spune că prin aprobarea de către Parlament a 

unei hotărâri a Guvernului de instituire a stării de alertă se aduce atingere 

principiului separaţiei puterilor în stat. 

'Prin aprobarea de către Parlament a unei hotărâri a Guvernului de instituire a stării 

de alertă se aduce atingere principiului separaţiei puterilor în stat, consacrat de art. 

1 alin. (4) din Constituţie, deoarece o asemenea intervenţie a puterii legiuitoare în 

activitatea puterii executive nu are o consacrare constituţională. Prin intervenţia 

legislativă a art. 4 alin. (3) şi (4) din Legea nr. 55/2020, Parlamentul a eliminat 

hotărârea de Guvern privind instituirea stării de alertă din sfera actelor 

administrative normative supuse controlului judecătoresc în contencios 

administrativ, incluzând-o în sfera excepţiilor reglementate de art. 126 alin. (6) din 

Constituţie, şi anume actele care vizează raporturile cu Parlamentul”, afirmă 

Avocatul Poporului. 

Ce prevede Art. 4 din Legea 55 la care face referire Avocatului Poporului: 

 (3) Când starea de alertă se instituie pe cel puțin jumătate din unitățile 

administrativ-teritoriale de pe teritoriul țării, măsura se supune încuviințării 

Parlamentului. Parlamentul se pronunță în ședință comună a Camerei 

Deputaților și Senatului, în termen de 5 zile de la data solicitării de 

încuviințare. Dacă Parlamentul respinge solicitarea de încuviințare, starea de 

alertă încetează de îndată. 

 (4) Parlamentul poate încuviința măsura adoptată de Guvern integral sau cu 

modificări. 

Instituția invocă și nesocotirea dispoziţiilor constituţionale care reglementează 

raporturile Parlamentului cu Guvernul. 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24006000-inca-aberatie-juridica-psd-parlamentul-modifica-hotararea-guvern-privind-starea-alerta-lase-oamenii-din-teritoriu-butoanele-spitalelor.htm?fbclid=IwAR2bG5GodfbU54XGtPEHJeHvVuRpY4j--qD9Kli16Gmo6BOOMChPvOjdlpc
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24006000-inca-aberatie-juridica-psd-parlamentul-modifica-hotararea-guvern-privind-starea-alerta-lase-oamenii-din-teritoriu-butoanele-spitalelor.htm?fbclid=IwAR2bG5GodfbU54XGtPEHJeHvVuRpY4j--qD9Kli16Gmo6BOOMChPvOjdlpc
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24006000-inca-aberatie-juridica-psd-parlamentul-modifica-hotararea-guvern-privind-starea-alerta-lase-oamenii-din-teritoriu-butoanele-spitalelor.htm?fbclid=IwAR2bG5GodfbU54XGtPEHJeHvVuRpY4j--qD9Kli16Gmo6BOOMChPvOjdlpc
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"Prin introducerea unei noi forme de control parlamentar asupra actelor 

Guvernului, Parlamentul a convertit natura juridică tradiţională de act administrativ 

normativ a hotărârii de Guvern într-un document politic ce vizează exclusiv 

raportul constituţional dintre Parlament şi Guvern”, mai arată Avocatul Poporului. 

Amenzile, contestate și ele 

Avocatul Poporului contestă și articolele 65, 66 și 67, care stabilesc contravenții și 

amenzi pentru încălcarea stării de alertă. 

Instituția arată în sesizarea către CCR că prevederile art. 66 lit a), b) și c), adică 

cele care stabilesc nivelul amenzilor, sunt neconstituționale pentru că ori 

sancționează contravenții al căror conținut nu e clar ori sancționează fapte care nu 

există. 

Ce prevede Art. 66: 

Contravențiile prevăzute la art. 65 se sancționează după cum urmează: 

 a) cu amendă de la 500 lei la 2.500 lei contravențiile prevăzute la art. 65 lit. 

c), d), e), g), h), k), m), n) și ș); 

 b) cu amendă de la 1.000 lei la 5.000 lei contravențiile prevăzute la art. 65 

lit. a), b), f), i), o), q) și s); 

 c) cu amendă de la 2.000 lei la 10.000 lei contravențiile prevăzute la art. 65 

lit. l), r) și t). N.R.: litera t a alineatului 65 nu există în lege 

 CONSULTĂ AICI SESIZAREA AVOCATULUI POPORULUI CĂTRE 

Curtea Constituțională 

 CONSULTĂ AICI TEXTUL INTEGRAL AL LEGII PRIVIND STAREA 

DE ALERTĂ, ADOPTATĂ DE PARLAMENT 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

https://s.iw.ro/gateway/g/ZmlsZVNvdXJjZT1odHRwJTNBJTJGJTJG/c3RvcmFnZTA2dHJhbnNjb2Rlci5yY3Mt/cmRzLnJvJTJGc3RvcmFnZSUyRjIwMjAl/MkYwNiUyRjAzJTJGMTE5MjkzNV8xMTky/OTM1X0V4Y2VwdGlhLUF2UC0xMF8yMDIw/LnBkZiZoYXNoPWU2OGExMWM2MzM3ZGFiNDdhY2E5NDk3NmEzMzA0NjYw.pdf
https://s.iw.ro/gateway/g/ZmlsZVNvdXJjZT1odHRwJTNBJTJGJTJG/c3RvcmFnZTA2dHJhbnNjb2Rlci5yY3Mt/cmRzLnJvJTJGc3RvcmFnZSUyRjIwMjAl/MkYwNiUyRjAzJTJGMTE5MjkzNV8xMTky/OTM1X0V4Y2VwdGlhLUF2UC0xMF8yMDIw/LnBkZiZoYXNoPWU2OGExMWM2MzM3ZGFiNDdhY2E5NDk3NmEzMzA0NjYw.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-05-14-23996254-0-forma-finala-lege-starea-alerta.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-05-14-23996254-0-forma-finala-lege-starea-alerta.pdf
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 UPDATE Educația sexuală în școli înlocuită cu educație sanitară și doar cu 

acordul părinților/ USR și PNL s-au abținut de la vot 

Deputații au adoptat miercuri, cu 269 pentru 3 împotrivă, 35 abțineri proiectul prin 

care este eliminată sintagma „educație sexuală” din lege, înlocuind-o cu „educație 

sanitară”. Derularea acestor programe ar urma să se facă doar cu acordul scris al 

părinților. 

Propunerea a venit din partea deputaților PSD și PNL care au modificat în 

comisiile de specialitate legea protecției copiilor. Camera Deputaților este forul 

decizional, legea urmează să meargă la promulgare. 

În cadrul dezbaterilor generale, la plen, deputatul USR Dan Barna a atras atenția că 

cei mici nu pot fi protejați prin neinformare. 

Dan Barna, USR: „Avem pe masă un subiect -educația pentru sănătate, pentru 

copii, și vă cer tuturor să gândiți fiecare cu mintea dumneavoastră la acest vot. (...) 

România este în momentul de față pe primul loc în Europa la mame minore, ceea 

ce înseamnă că avem o problemă majoră. Faptul că tinerele, copilele își încep viața 

sexuală în toalete de școală este o problemă majoră. Nu ne putem proteja copiii 

neinformându-i (...) Avem părinți care din considerente religioase consideră că nu 

trebuie să aibă acces la acest tip de educație”. 

Petru Movilă, PMP: "Educația sexuală ar trebui predată în școli cu acordul scris al 

părinților. Este foare important să gasim o soluție ca acești copii să aibă acces la o 

educație normală. Părinții joacă un rol foarte important, ei sunt modele pentru copii 

lor. Parinții ar trebui să mai lase crâșmele și băutura, să le dea hăinuțe copiilor să 

meargă la școală". 

Nicușor Halici PSD: "Noi susținem aceasta inițiativă pentru că partidul privește în 

viitor, la ziua când trebuie să predăm ștafeta și pentru asta trebuie să creștem omani 

sănătoși nu doar fizic ci și moral și mental. Îmi pare rău că nu e Dan Barna aici să-l 

privesc în ochi și să-l întreb cum ar reacționa dacă copilul lui de clasa a doua ar 

veni acasă și ar spune că a învățat la școală cum fac sex două persoane? Aia este 

educație? Nu! Aia e distrugere de multe ori iremediabil, asupra caracterului unui 

copil". 
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Comisia Juridică a dat marți, raport favorabil pe varianta propusă de PSD și PNL. 

În urmă cu o săptămână, la Comisia de Muncă a Camerei Deputaților patru 

parlamentari PSD și PNL au propus ca programele de educație care includ educația 

sexuală să se desfășoare doar cu „acordul scris al părinților sau al reprezentanților 

legali ai copiilor”. 

Ce prevede legea în vigoare (45/2020) 

 ”Derularea sistematică în unitățile școlare, cel puțin o dată pe semestru, de 

programe de educație pentru viață, inclusiv educație sexuală pentru copii, în 

vederea prevenirii contactării bolilor cu transmitere sexuală și a gravidității 

minorelor. 

Amendamentul nou introdus: 

 "Derularea sistematică în unitățile școlare cu acordul scris al părinților sau 

reprezentanților legali ai copiilor de programe de educație pentru viața 

inclusiv educație sanitară în vederea prevenirii contractării bolilor cu 

transmitere sexuală și gravidității minorelor". (Autorii amedamentului: 

Robert Sighiartău (PNL), Florica Cherecheş (PNL), Elena Hărătău (PSD), 

Steluţa-Gustica Cătăniciu (neafiliat), Adrian Solomon (PSD), Nicuşor Halici 

(PSD) şi Titus Corlăţean (PSD). 

Camera Deputaților este forul decizional, legea urmează să meargă la promulgare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 DECIZIE Noi condiții la cumpărarea terenurilor agricole: Nu vor putea fi 

revândute mai devreme de 8 ani decât cu impunerea unui impozit substanțial. 

Ordine nouă de preempțiune la cumpărare  

Parlamentul a aprobat modificarea Legii cumpărării terenurilor agricole, stabilind o 

nouă ordine de preempțiune și noi condiții de achiziționare a proprietăților în cazul 

tuturor cumpărătorilor.  
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Noile reguli, pregătite să intre în vigoare chiar din acest an, introduc interdicția 

înstrăinării acestor terenuri timp de 8 ani, cu excepția unei reguli care permite 

vânzarea în interiorul acestui termen, dar cu impunerea unui impozit de 80% 

calculat la suma ce reprezintă diferența dintre prețul de vânzare și prețul de 

cumpărare. Proiectul de lege a fost inițiat la începutul anului 2018 de PSD, având 

în vedere că Ministerul Agriculturii își propusese să schimbe regulile privind 

cumpărarea terenurilor agricole, urmând, printre altele, să condițoneze vânzarea 

doar către cei care se ocupă de agricultură, în special către tineril fermieri, și să 

interzică revânzarea pentru o anumită perioadă, după cum a relatat Profit.ro  

PNL a arătat că va ataca la CCR proiectul de lege, demers susținut și de deputații 

USR, care au susținut că proiectul restrângre dreptul la proprietate, încălcând o 

serie de prevederi constituționale și regulamente europene, și conduce la 

prelungirea procedurilor de vânzare, care vor dura circa 4 luni și vor necesita 20-30 

documente.    

PSD și-a apărat proiectul susținând că promovează dreptul de preempțiune al 

tânărului fermier și oprește înstrăinarea terenurilor agricole.  

Prin Legea 17/2014, în vigoare, a fost stabilit că înstrăinarea, prin vânzare, a 

terenurilor agricole situate în extravilan se face cu respectarea dreptului de 

preempțiune al coproprietarilor, arendașilor, proprietarilor vecini, precum și al 

statului român, prin Agenția Domeniilor Statului, în această ordine, la preț și în 

condiții egale.  

Acum, deputații au stabilit următorul drept de preempțiune:   

- preemptori de rang I: coproprietari și rude până la gradul I, soții, rudele și afinii 

până la gradul al treilea inclusiv;   

- preemptori de rang II: proprietarii investițiilor agricole pentru culturile de pomi, 

viță de vie, hamei, irigații exclusiv private și/sau arendașii. În cazul în care pe 

terenurile supuse vânzării se află investiții agricole pentru culturile de pomi, viță de 

vie, hamei și pentru irigații, prioritate la cumpărarea acestor terenuri au proprietarii 

acestor investiții;   

- preemptori de rang III: proprietarii și/sau arendașii terenurilor agricole vecine cu 

terenul supus vânzării  
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- preemptori de rang IV: tinerii fermieri  

- preemptori de rang V: Academia de Științe Agricole și Silvice „Gheorghe 

Ionescu- Șișești  și unitățile de cercetare dezvoltare din domeniile agriculturii, 

silviculturii și industriei alimentare, organizate și reglementate prin Legea 

nr.45/2009 privind organizarea şi funcţionarea Academiei de Știinţe Agricole şi 

Silvice "Gheorghe Ionescu-Șişeşti" şi a sistemului de cercetare- dezvoltare din 

domeniile agriculturii, silviculturii și Industriei alimentare, cu modificările și 

completările ulterioare, precum și instituțiile de învățământ cu profil agricol, în 

scopul cumpărării terenurilor agricole situate în extravilan cu destinația strict 

necesară cercetării agricole, aflate în vecinătatea loturilor existente în patrimoniul 

acestora;  

- preemptori de rang VI: persoane fizice cu domiciliul/reședința situat/situată în 

unitățile administrativ- teritoriale unde este amplasat terenul sau în unitățile 

administrativ-teritoriale vecine;  

- preemptori de rang VII: statul român, prin Agenția Domeniilor Statului.  

Senatorii adăugaseră, în ordinea de preempțiune, tinerii fermieri înaintea vecinilor 

și statului, dar ordinea a fost modificată de deputați, care au menținut însă statul ca 

ultimul în ordine.   

Tânărul fermier este definit în proiect drept o persoană cu vârsta de până la 40 de 

ani așa cum este stabilit la articolul 2 alineatul (1) litera (n) din Regulamentul (UE) 

nr.1305/2013 al Parlamentului European și al Consiliului din 17 decembrie 2013 

privind sprijinul pentru dezvoltare rurală acordat din Fondul european agricol 

pentru dezvoltare rurală (FEADR), care intenționează să desfășoare sau desfășoară 

activități agricole.  

În cazul exercitării dreptului de preempțiune de tineri fermieri, prioritate la 

cumpărarea terenurilor va fi acordată celui care desfășoară activități în zootehnie, 

cu respectarea condiției privind domiciliul/reședința stabilit/ stabilită pe teritoriul 

național pe o perioadă de cel puțin 1 an, anterior înregistrării ofertei de vânzare a 

terenurilor agricole situate în extravilan.  
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În ceea ce privește dreptul de preempțiune al arendașilor, care doresc să cumpere 

terenul agricol, proiectul stabilește că ei vor trebui să dețină calitatea de preemptori 

în baza unui contract de arendare, încheiat și înregistrat cu cel puțin 1 an înainte de 

data de publicare a ofertei de vânzare a terenului.  

În cazul arendașilor persoane fizice, condiția suplimentară este să facă dovada 

domiciliului/reședinței situat/ situată pe teritoriul național, pe o perioadă de 5 ani, 

anterior înregistrării ofertei de vânzare a terenurilor agricole situate în extravilan, 

în timp ce în cazul arendașilor persoane juridice sau asociațiilor acestora, persoane 

juridice, este prevăzut condiția domiciliului în România tot cu 5 ani anterior 

înregistrării ofertei de vânzare a terenurilor.   

În cazul proprietarilor de terenuri agricole vecini, ordinea de preempțiune este 

stabilită astfel:  

- cel care deține terenul vecin cu latura cea mai mare a terenului oferit spre 

vânzare;  

- dacă sunt mai mulți care îndeplinesc prima condiție, se alege cel mai tânăr dintre 

aceștia;  

- proprietarii de teren agricol vecini care au hotarul comun cu terenul care face 

obiectul ofertei de vânzare, în ordinea descrescătoare a lungimii hotarului comun;  

- cel care are reședinta sau domiciliul situat în localitatea unde este oferit terenul 

spre vânzare, în cazul în care latura mare sau una dintre laturile egale ale acestui 

teren are hotarul comun cu un teren situat pe raza altei unități.  

Poiectul stabilește și condițiile cumulative pentru cumpărarea terenurilor agricole 

de către persoane fizice sau firme, în cazul în care nu este exercitat dreptul de 

preempțiune.  

Persoanele fizice vor trebuie să întrunească următoarele condiții: să 

aibă domiciliul/reședința situat/situată pe teritoriul național pe o perioadă de cel 

puțin 5 ani anteriori anului de publicare a ofertei de vânzare, să fi 

desfășurat activități agricole pe teritoriul național cu cel puțin 5 ani anteriori anului 

de publicare a ofertei de vânzare.  
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De asemenea, trebuie să fie înregistrate de autoritățile fiscale române cu minimum 

5 ani, anterior înregistrării ofertei de vânzare a terenurilor agricole situate în 

extravilan.  

În plenul Camerei Deputaților, a fost eliminată condiția care fusese stabilită în 

comisii ca un cumpărător (care îndeplinea condițiile de mai sus) să fi avut și studii 

în domeniul agricol.  

De toate condițiile menționate mai sus nu vor fi scutiți tinerii fermieri, deși inițial 

senatorii prevăzuseră acest lucru. C 

Pentru persoane juridice condițiile stabilite de proiect sunt:  

- să aibă sediul social și/sau sediul secundar situat pe teritoriul național, pe o 

perioadă de cel puțin 5 ani, anterior înregistrării ofertei de vânzare;  

- să desfăşoare activităţi agricole pe teritoriul național pe o perioadă de cel puțin 5 

ani, anterior înregistrării ofertei de vânzare a terenurilor agricole situate în 

extravilan;  

- să prezinte înscrisurile din care să reiasă că din venitul total al ultimilor 5 ani 

fiscali, minimum 75% reprezintă venit din activități agricole așa cum sunt 

prevăzute de Legea nr.227/2015 privind Codul fiscal, cu modificările și 

completările ulterioare, clasificate conform codului CAEN prin ordin al ministrului 

agriculturii și dezvoltării rurale;  

- asociatul/acționarul care deține controlul societății să aibă domiciliul situat pe 

teritoriul național pe o perioadă de cel puțin 5 ani, anterior înregistrării ofertei de 

vânzare a terenurilor agricole situate în extravilan;  

- în cazul în care structura persoanelor juridice, asociații/acționarii care dețin 

controlul societății sunt alte persoane juridice, asociații/acționarii care dețin 

controlul societății să facă dovada domiciliului situat pe teritoriul național pe o 

perioadă de cel puțin 5 ani, anterior înregistrării ofertei de vânzare a terenurilor 

agricole situate în extravilan.  
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Proiectul de lege însă că: ”În cazul neexercitării dreptului de preempțiune, dacă 

niciunul dintre potențialii cumpărători, în termenul legal, nu îndeplinește condițiile 

pentru a putea cumpăra terenul agricol situat în extravilan, înstrăinarea acestuia, 

prin vânzare, se poate face către orice persoană fizică sau juridică, în condițiile 

prezentei legi”.  

Instituțiile de stat, de la armată și școli până la penitenciare, obligate să cumpere 

doar produse fabricate în România  

Inițial, senatorii stabiliseră că terenurile agricole situate în extravilan se pot 

înstrăina, prin vânzare, după o perioadă de 15 ani de la data cumpărării, în baza 

prevederilor noii legi.  

Deputații au prevăzut însă că terenurile agricole situate în extravilan se pot 

înstrăina, prin vânzare, înainte de împlinirea a 8 ani de la cumpărare, cu obligația 

plății impozitului de 80% pe suma ce reprezintă diferența dintre prețul de vânzare 

și prețul de cumpărare, în baza notarilor din perioadă.  

În cazul înstrăinării directe sau indirecte a pachetului de control al societăților care 

au în proprietate, înainte de împlinirea a 8 ani de la cumpărare, terenuri agricole 

situate în extravilan și care reprezintă mai mult de 25% din activele acestora, 

vânzătorul va avea obligația de a plăti un impozit de 80% din diferența de valoare a 

terenurilor respective, calculată pe baza grilei notarilor între momentul dobândirii 

terenurilor și momentul înstrăinării pachetului de control.  

În acest caz, impozitul pe profit privind diferența de valoare a acțiunilor sau 

părților sociale vândute se va aplica la o bază redusă proporțional cu procentul 

ponderii terenurilor agricole respective în activele fixe, orice dublă impozitare fiind 

interzisă.  

Având în vedere posibilitatea transferării dreptului de proprietate asupra terenurilor 

agricole prin alte modalități, respectiv actele de dare în plată, senatorii 

prevăzuserăcă astfel de terenuri nu pot face obiectul contractelor de împrumut 

încheiate între persoanele fizice și/ sau juridice, cu excepția contractelor de credit 

încheiate cu instituțiile de credit și/ sau instituțiile financiare nebancare. Deputații 

au eliminat însă această prevedere.   
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Proiectul mai instituie și Registrul unic național privind circulația și destinația 

terenurilor agricole situate în extravilan, denumit Registru unic, care reprezintă 

sistem electronic, constituit pe baza datelor și informațiilor furnizate de către 

autoritățile administrației publice locale, Agenția Națională de Cadastru și 

Publicitate Imobiliară.  

Prezenta lege ar urma să intre în vigoare la 60 de zile de la data publicării.   

Date oficiale actualizate indică faptul că, de la data liberalizării vânzării terenurilor 

agricole către străini, în 2014, ofertele de vânzare anuale, calculate la suprafață, s-

au triplat până în 2018. Astfel, în 2014 au fost înregistrate 45.646 de oferte de 

vânzare, reprezentând peste 58.000 de hectare de teren agricol, iar autoritățile au 

emis peste 8.000 de avize finale de încheiere a tranzacțiilor.  

În 2016, în schimb, numărul ofertelor de vânzare a fost de peste 140.000, însumând 

terenuri de peste 144.000 hectare, iar avizele emise pentru încheierea contractelor 

au depășit 48.000.  

Totodată, până la finele lunii septembrie 2017 au fost emise peste 34.000 de avize 

de vânzare, pentru peste 100.000 de oferte de vânzare a circa 110.000 hectare de 

terenuri agricole.    

Un document oficial al Ministerului Agriculturii, datând din 2018, indică însă 

faptul că statul român nu și-a utilizat dreptul de preempțiune nici măcar pentru un 

hectar sau o exploatație de câteva hectare, în ciuda faptului că, de-a lungul 

timpului, lideri politici, atât de la putere, cât și din opoziție, dar și deținătorii 

portofoliului de ministru al Agriculturii s-au plâns că cetățenii străini ajung să 

controleze suprafețele agricole din România. 

 
(Sursa: profit.ro) 
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 Modificarile aduse de PSD la Legea Concurentei in defavoarea lui Iohannis 

sunt neconstitutionale 

Curtea Constitutionala a Romaniei (CCR) a admis, miercuri, sesizarile 

privind modificarile aduse Legii concurentei si modului de alegere a conducerii 

Consiliului Concurentei, stabilind ca sunt neconstitutionale, au precizat oficiali ai 

CCR. 

 

Presedintele Klaus Iohannis a transmis CCR o sesizare de neconstitutionalitate a 

Legii pentru aprobarea OUG 39/2017 privind actiunile in despagubire in cazurile 

de incalcare a dispozitiilor legislatiei in materie de concurenta, precum si pentru 

modificarea si completarea Legii concurentei 21/1996. 

 

"Prin modul in care a fost adoptata, precum si prin continutul normativ, legea 

criticata contravine unor norme si principii constitutionale", sustinea seful statului. 

 

Legea a fost transmisa de Parlament spre promulgare pe 21 aprilie. 

 

Seful statului sustinea ca Senatul - in calitate de prima Camera competenta - a 

adoptat, in octombrie 2017, acest act normativ cu incalcarea Constitutiei, prin 

depasirea termenului de 30 de zile in care aceasta se putea pronunta asupra OUG 

nr. 39/2017. 

 

"In data de 3 octombrie 2017, Senatul a adoptat proiectul de lege privind aprobarea 

OUG nr. 39/2017, aceasta forma avand un articol unic cu patru puncte cuprinzand 

modificari si completari ale dispozitiilor Legii nr. 21/1996. Ca urmare a celor 11 

noi interventii legislative adoptate si tinand seama de raportul comun al Comisiei 

pentru industrii si servicii, respectiv al Comisiei juridice, de disciplina si imunitati, 

in sedinta din data de 7 noiembrie 2018, plenul Camerei Deputatilor a votat in 

sensul ca pentru toate acestea competenta decizionala apartine Senatului, in acest 

mod facand o gresita aplicare a dispozitiile art. 75 alin. (5) din Constitutie", a 

explicat Iohannis. 

 

 

https://ziare.com/klaus-johannis/psd/vot-final-pentru-planul-psd-de-a-l-elimina-pe-presedinte-din-numirea-conducerii-consiliului-concurentei-il-va-promulga-iohannis-1605937
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Presedintele sustinea ca s-a incalcat principiul bicameralismului. Astfel, el arata ca 

actul normativ in forma adoptata in noiembrie 2018 de Camera Deputatilor 

cuprinde 24 de puncte noi, dispozitii care modifica sau completeaza reglementari 

din Legea nr. 21/1996 si care se refera, printre altele, la compunerea plenului 

Consiliului Concurentei si conditiile de intrunire a acestuia, mandatul membrilor, 

vacanta functiei de presedinte, veniturile proprii realizate de institutie, executia 

bugetara, sanctiunile aplicate de Consiliul Concurentei, instituirea unei pensii de 

serviciu pentru membrii Plenului. 

 

El afirma ca dispozitiile suplimentare din forma Camerei Deputatilor la legea 

sesizata au fost adoptate de Senat cu incalcarea art. 75 din Legea fundamentala, 

intr-o gresita aplicare, actul normativ fiind intors la Senat, desi niciuna dintre 

aceste prevederi nu intrau in competenta decizionala a acestei Camere. 

 

Presedintele Iohannis indica faptul ca prin OUG nr. 39/2017 se transpune Directiva 

2014/104/UE ce permite exercitarea actiunilor in despagubire de catre persoanele 

prejudiciate prin incalcari ale dispozitiilor legislatiei in materie de concurenta, 

asigurandu-le, totodata, o protectie similara pe piata interna, iar avand in vedere 

obiectul de reglementare era necesara consultarea Consiliului Economic si Social 

(CES), insa nu s-a solicitat un aviz al acestuia. 

 

Potrivit sefului statului, conditia din legea criticata "sa nu fie incapabila ori sa nu fi 

fost condamnata pentru infractiuni contra patrimoniului prin nesocotirea increderii, 

infractiuni de coruptie, delapidare, infractiuni de fals in inscrisuri, evaziune fiscala, 

infractiuni prevazute de Legea nr. 656/2002 pentru prevenirea si sanctionarea 

spalarii banilor, precum si pentru instituirea unor masuri de prevenire si combatere 

a finantarii terorismului, republicata, cu modificarile si completarile ulterioare, sau 

pentru infractiunile prevazute de prezenta lege ori alte infractiuni savarsite cu 

intentie, pentru care legea prevede o pedeapsa cu inchisoarea de 3 ani sau mai 

mare" contravine dispozitiilor Constitutiei, intrucat instituie o decadere perpetua 

din dreptul de a ocupa functia de membru al Consiliului Concurentei. 
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El arata si ca norma potrivit careia "functionarii publici de specialitate ai 

Consiliului Concurentei pot fi perchezitionati, retinuti sau arestati preventiv numai 

cu acordul presedintelui Consiliului Concurentei" instituie un privilegiu 

"nejustificat" si incalca principiul egalitatii in drepturi prevazut de Legea 

fundamentala. 

 

"Consideram ca optiunea legiuitorului prin care se instituie conditia acordului 

presedintelui Consiliului Concurentei in cazul perchezitionarii, retinerii ori arestarii 

preventive pentru functionarii publici de specialitate ai Consiliului Concurentei nu 

are ca fundament un criteriu obiectiv si rational, excedeaza necesitatii protectiei 

functiei publice si nu poate avea valoarea unei garantii a infaptuirii prerogativelor 

legale", se sublinia in sesizarea de neconstitutionalitate. 

 

Presedintele Iohannis mai sustinea ca notiunile de "functii publice de specialitate" 

sau de "membri inactivi" sunt neclare si ca prevederile referitoare la acestea nu se 

coreleaza cu cele ale OUG nr. 57/2019 privind Codul administrativ. 

 

Seful statului arata, de asemenea, ca legea modifica durata mandatului actualilor 

membri ai Consiliului Concurentei si statutul acestora dobandit la data inceperii 

mandatului, aspect ce contravine Constitutiei. 

 

Presedintele Iohannis mentioneaza si ca dispozitiile potrivit carora, "in termen de 

30 de zile de la data intrarii in vigoare a prezentei legi, Camera Deputatilor si 

Senatul vor demara procedurile pentru numirea membrilor Consiliului 

Concurentei, iar la data depunerii juramantului de catre membrii Consiliului 

Concurentei inceteaza mandatele de membru al Consiliului Concurentei aflate in 

exercitiu" echivaleaza cu o incalcare a Directivei (UE) 2019/1 a Parlamentului 

European si a Consiliului din 11 decembrie 2018 si a Constitutiei. 

 

Seful statului a solicitat CCR sa admita sesizarea sa si sa constate ca este 

neconstitutionala in ansamblu Legea pentru aprobarea OUG 39/2017 privind 

actiunile in despagubire in cazurile de incalcare a dispozitiilor legislatiei in materie 

de concurenta, precum si pentru modificarea si completarea Legii concurentei nr. 

21/1996. 

 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 4 iunie 2020 30 

 

Sesizari asupra actului normativ au mai formulat Partidul National Liberal si 

Senatul. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ministrul Muncii a explicat in ce conditii plateste statul 50% din salariul 

unor angajati 

Angajatorii care reactiveaza contractele de munca suspendate pot primi un sprijin 

financiar de la Guvern care acopera 41,5% din salariul brut al fiecarui lucrator, 

potrivit planului de masuri prezentat miercuri de ministrul Muncii si Protectiei 

Sociale, Violeta Alexandru. 

 

"Guvernul stie ca aceasta perioada prin care am trecut nu s-a terminat si nu se 

termina imediat, ci ca in continuare aceste firme se afla in fata unei serioase 

provocari, si vine cu o masura direct in sprijinul lor, prin acordarea unui procent de 

41,5% din costul salarial al fiecarui angajat, pe care anterior angajatorul l-a avut in 

somaj tehnic, deci caruia anterior i-a suspendat temporar contractul de munca. 

 

Conditia minima pe care am pus-o este ca respectivul angajat sa fi fost 15 zile in 

aceasta situatie de suspendare temporara a contractului de munca, pentru a putea 

avea o continuitate in masurile guvernamentale pe care le acordam. Ca atare, 

venim in sprijinul celor care intra acum intr-o noua etapa, de la etapa in care au 

avut activitatea inchisa, cu personalul aflat acasa, in somaj tehnic, deci cu fiecare 

dintre acestia avand contractul de munca suspendat temporar, in sensul in care il 

ajuta pe angajat si pe angajator sa revina in activitate, acoperindu-i 41,5% din 

salariul de baza al persoanei", a afirmat Violeta Alexandru, intr-o conferinta de 

presa. 

 

Ministrul Muncii a subliniat ca angajatorii care apeleaza la aceasta masura de 

sprijin au obligatia sa pastreze locul de munca activ pana la finalul anului. 

 

"Limita pe care am pus-o, ca si in cazul somajului tehnic, este aceea de 41,5% din 

castigul salarial mediu brut, acesta este maximul pe care Guvernul il acorda.  
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Conditia pe care o solicitam angajatorilor este sa mentina relatiile salariale 

contractuale cu salariatul pana la sfarsitul anului, deci dupa cele trei luni in care 

Guvernul acorda acest sprijin fix, urmatoarele patru luni angajatorul are obligatia 

de a mentine contractul de munca activ cu respectiva persoana", a adaugat Violeta 

Alexandru. 

 

Aceasta a precizat ca un angajator nu poate cumula noua masura de sprijin cu 

acoperirea somajului tehnic. 

 

"Sunt necesare cateva precizari legate de posibilitatea de a accesa atat somaj tehnic 

cat si masura activa de 41,5% de care vorbeam de catre aceeasi entitate economica. 

Daca un angajator dispune de doua coduri CAEN, deci desfasoara activitati 

aferente a doua coduri CAEN, el va trebui sa opteze intre cele doua masuri, adica 

sa aleaga daca doreste sa beneficieze de somaj tehnic, respectiv daca doreste sa 

acceseze masura constand in acoperirea procentului de 41,5% din costul salarial", a 

explicat Violeta Alexandru. 

 

Ministrul Muncii a mentionat ca angajatorii care apeleaza la aceasta masura vor 

trebui sa acopere salariul intreg, dupa care cei 41,5% din costul salarial vor fi 

decontati de Agentiile Judetene pentru Ocuparea Fortei de Munca. 

 

"Procedura de plata, la sugestia Ministerului Finantelor Publice, este aceea de 

decontare, si anume angajatorii vor acoperi costurile salariale, respectiv 

contributiile, iar in baza cererii si declaratiei pe proprie raspundere la care ataseaza 

aceste documente vor primi in maximum 10 zile, am scurtat termenul fata de cel pe 

care il aveam initial in prevederea referitoare la somajul tehnic, vor primi in maxim 

10 zile fondurile aferente de la Agentiile Judetene pentru Ocuparea Fortei de 

Munca", a declarat Violeta Alexandru. 

 

Alte masuri prezentate de ministrul Muncii sunt destinate stimularii angajatilor 

tineri, celor in varsta si romanilor intorsi din strainatate. 
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"O alta masura activa pe care Guvernul a sustinut-o la propunerea Ministerului 

Muncii si Protectiei si Protectiei Sociale, in sedinta de saptamana trecuta, consta in 

acordarea angajatorului a unei sume de maxim 50% din salariul unui angajat, pana 

la 2500 de RON, pentru fiecare persoana angajata care se incadreaza in categoria 

de varsta 16-29 de ani sau are peste 50 de ani. Aceasta masura vizeaza deopotriva 

segmentul de forta de munca tanara, dar si pe cel care depaseste 50 de ani si care se 

afla in serioase situatii de dificultate in a-si gasi un loc de munca. 

 

Aceasta masura care consta in acordarea unei sume care merge pana la 50% din 

salariu, pana la 2500 de lei, se adreseaza si celor care au avut contracte de munca 

in strainatate si au fost intrerupte in aceasta perioada din motive neimputabile lor. 

Ne adresam cu prioritate romanilor care s-au aflat in situatii de desfacere a 

contractelor de munca in strainatate, s-au intors in tara, isi cauta un loc de munca si 

in acest sens incurajam angajatorii sa ii aiba in vedere, pentru ca sunt oameni 

dispusi sa isi asume o activitate in Romania si care au nevoie de o incurajare in 

acest sens. Masura luata de Guvern va acoperi o perioada de 12 luni, cu obligatia 

ca angajatorul sa mentina fiecare angajat din categoriile anterior mentionate pentru 

o perioada de inca 12 luni de la terminarea celei pentru care a primit suportul 

Guvernului", a incheiat Violeta Alexandru. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Propuneri controversate ale Jandarmeriei, care vrea interzicerea protestelor 

ce "aduc atingere autorității” / USR: O palmă dată democrației / PNL: 

Proiectul nu are girul Guvernului și nici nu îl va avea 

Jandarmeria propune interzicerea protestelor care "aduc atingere autorității” și 

formulează mai multe modificări controversate asupra legii care reglementează 

organizarea manifestațiilor publice. USR consideră inacceptabile propunerile, 

spunând că limitează semnificativ dreptul constituțional al românilor de a protesta 

public și constituie o palmă dată democrației românești. Liberalii, la rândul lor, au 

anunțat că proiectul Jandarmeriei nu are girul Guvernului și nici nu îl va avea. 

Cum vrea Jandarmeria să modifice legea care reglementează organizarea 

protestelor 
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Jandarmeria a prezentat la o întâlnire cu societatea civilă o serie de modificări ale 

Legii privind manifestațiile publice, care dacă ar fi adoptate de Guvern și ar fi 

aprobate în Parlament ar duce la interzicerea multora din protestele similare celor 

din ultimii ani, scrie Radio Europa Liberă. 

Între modificările propuse nu este precizat clar în ce condiții ar urma să intervină 

pentru încetarea unor proteste și este lăsată în seama organizatorilor răspunderea în 

cazul degenerării protestelor. Astfel, cine înscrie la primărie un protest este obligat 

să angajeze și o firmă de pază care să identifice persoanele recalcitrante și să le 

scoată din mulțime. Dacă protestele degenerează, organizatorii sunt pasibili de 

amenzi mai mari decât până acum - de la 5.000 de lei la 30.000 de lei. 

Jandarmeria mai susține că sunt interzise protestele care urmăresc "inițierea sau 

organizarea unei lovituri de stat sau o acțiune contrară siguranţei naţionale și 

ordinii constituționale”. 

O altă mențiune neclară este legată de interdicția protestelor din cauza "defăimării 

țării și a națiunii”, fără să fie precizat cine stabilește și cum se definește 

"defăimarea țării”. 

Raețchi: Proiectul Jandarmeriei nu are girul Guvernului și nici nu îl va avea 

Vicepreședintele Comisiei de apărare din Camera Deputaților Ovidiu Raețchi 

(PNL) spune că proiectul Jandarmeriei pentru modificarea Legii adunărilor publice 

nu are girul Guvernului și nici nu-l va avea. 

"Proiectul Jandarmeriei nu are girul Guvernului. Și nu îl va avea. Jandarmeria este 

un organism de asigurare și restabilire, nu un for legiuitor. Jandarmeria nu își 

elaborează singură legile. PNL sprijină o nouă lege a adunărilor publice, dar într-o 

formulă agreată cu societatea civilă, care își propune o lărgire amplă a dreptului de 

protest. În următoarea perioadă vor continua consultările cu scopul modernizarii 

legislației adunărilor publice. Acestea se vor desfasura însă sub coordonare 

parlamentară și oferind prioritate punctelor de vedere exprimate de societatea 

civilă. Jandarmeria a vorbit suficient pe 10 august; acum e rândul cetățenilor”, 

afirmă Raețchi, într-un mesaj postat miercuri pe Facebook. 

 

https://romania.europalibera.org/a/jandarmeria-propune-interzicerea-protestelor-care-aduc-atingere-autoritatii-/30648963.html
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El spune că Legea adunărior publice trebuie modernizată, fiind gândită imediat 

după Revoluție și neavând nicio legătură cu România din 2020. 

Vechea lege permite, de exemplu, celebra "șmecherie Firea", prin care spațiile din 

jurul Primăriei Capitalei "sunt blocate preventiv, pe ani de zile, de câte o asociație 

Firea-friendly, astfel încât, atunci când un ONG nemulțumit de primar vrea să 

protesteze împotriva acestuia, i se răspunde: nu va putem oferi autorizația pentru 

miting, deoarece în același timp și același loc mai are loc un miting", susține 

Ovidiu Raețchi. 

El mai spune că o problemă reală a vechii legi este și modul ”total depășit” în care 

sunt văzute protestele spontane. 

USR: Propunerile Jandarmeriei sunt inacceptabile. Vela să anunțe public dacă le 

susține 

USR consideră inacceptabile propunerile Jandarmeriei, spunând că limitează 

semnificativ dreptul constituțional al românilor de a protesta și constituie o palmă 

dată democrației românești. 

”Uniunea Salvați România consideră inacceptabile propunerile cuprinse în 

proiectul inițiat de Jandarmeria Română, proiect publicat de presă și care ar urma 

să înlocuiască integral Legea nr. 60/1991 privind organizarea și desfășurarea 

adunărilor publice. Propunerile limitează semnificativ dreptul constituțional al 

cetățenilor români de a protesta public și constituie o palmă dată democrației 

românești și o dovadă că șefii Jandarmeriei nu au înțeles nimic din evenimentele de 

pe 10 august 2018”, transmite USR printr-un comunicat de presă. 

Potrivit sursei citate, în propunerea devenită publică, Jandarmeria vrea ca 

manifestările publice "să nu afecteze starea de normalitate în societate”, să nu fie 

contrare "bunelor moravuri” și protestatarii să nu defăimeze națiunea. 

"Documentul inițiat de către Grupul de Lucru din Jandarmeria Română este o 

palmă dată democrației și conține prevederi vădit neconstituționale. Să nu uităm că 

articolul 39 din Constituția României, referitor la libertatea întrunirilor, prevede că 

<<Mitingurile, demonstraţiile, procesiunile sau orice alte întruniri sunt libere>> și 

aceste drepturi nu pot fi îngrădite.  
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Este revoltător că la aproape 2 ani de la demonstrațiile din 10 august 2018, 

Jandarmeria nu pare să fi înțeles încă abuzurile pe care le-a făcut asupra oamenilor 

care demonstrau pașnic în Piața Victoriei. Împreună cu parlamentarii USR, mă voi 

opune categoric acestui proiect de lege”, a declarat senatoarea USR Silvia Dinică. 

USR spune că Jandarmeria Română a primit săptămâna trecută o propunere 

legislativă la care se lucrează în Parlament, într-un grup transpartinic și alături de 

organizațiile neguvernamentale specializate în libertatea de exprimare și drepturile 

omului, dar a preferat să ignore complet această propunere și să avanseze alte 

modificări care lasă loc interpretărilor și abuzurilor. 

"Sper că domnul Vela nu vrea să continue proiectele lui Carmen Dan. Există, în 

acest moment, o propunere legislativă într-un stadiu avansat de elaborare, venită 

din partea mai multor organizații neguvernamentale, și discutată cu parlamentari 

din mai multe partide, inclusiv USR și PNL. Sper ca această inițiativă, și nu 

proiectul de lege ieșit din sertarele Jandarmeriei, să devină lege. Legea pe care noi 

o vom propune preia standardele internaționale și recomandările OSCE/ODIHR și 

ale Comisiei de la Veneția în materie de libertate de exprimare și adunări publice. 

România este stat de drept și nu vrem să devină un stat polițienesc”, afirmă și 

senatoarea Florina Presadă. 

USR îi cere ministrului de Interne, Marcel Vela, să anunțe public dacă susține 

aceste propuneri ale Jandarmeriei și face un apel către șefii Jandarmeriei să revină 

la masa dezbaterii pe baza propunerii legislative la care se lucrează în Parlament 

alături de ONG-uri. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Linia Gara de Nord - Aeroportul Otopeni: Au fost montate șinele de cale 

ferată în zona stației de la aeroport 

Proiectul legăturii feroviare între Gara de Nord și aeroportul Otopeni înaintează, 

termenul de finalizare și punere în uz fiind în continuare 26 august 2020. Stația de 

la Aeroport se apropie de finalizare, iar în ultimele zile a fost montată calea ferată 

până în zona peroanelor și pe viaductul construit până în DN1. Tot la stație au fost 

montate și benzile rulante de acces la peron. 
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Deși inițial proiectul a tot fost promis că va fi gata în luna iunie, la timp pentru 

campionatul European de fotbal Euro 2020, din cauza amânării competiției 

sportive și termenul de finalizare a fost decalat. Astfel, noua dată promisă pentru 

deschidere este 26 august. 

 

Traseul linie Gara de Nord - Otopeni va avea 19,1 km și trenurile ar trebui să-l 

parcurgă în 21 minute. 

 

Pe proiect s-a lucrat intens pe tronsoanele cuprinse între terminalul Sosiri al 

Aeroportului Henri Coandă și DN1, respectiv între Telekom Arena și halta Odăile. 

Nu s-a lucrat câteva luni bune pe tronsonul de mijloc care a fost blocat în Justiție 

de o contestație depusă de reprezentanții hotelului Vienna House și o persoană 

fizică, proprietara unei case din zonă. Lucrurile s-au deblocat în urma unui 

protocol semnat în martie și acum au început lucrările la ridicarea pilonilor pentru 

viaduct. 

 

Contractul pentru acest proiect a fost semnat cu asocierea Arcada - ISPCF SA – 

DB Engineering & Consulting GMBH pentru 398 milioane lei fără TVA. CFR a 

semnat în iunie 2019 contractul la sediul Ministerului Transporturilor. 

 

Proiectul "Modernizarea liniei de cale ferată Bucureşti Nord – Aeroport 

Internaţional Henri Coandă Bucureşti", Faza I: Racord C.F. la Terminalul T1, 

Aeroport Internaţional Henri Coandă Bucureşti (proiectare şi execuţie)" prevede 

realizarea unei noi linii de cale ferată în lungime de 2,95 km, din care 1,52 km va fi 

un viaduct care va supratraversa DN1. Proiectul se va termina într-o stație 

supraterană peste sensul giratoriu din dreptul parcării de la terminalul sosiri (T1) al 

aeroportului. 

 

Contractul avea oficial o durată de 14 luni (2 luni pentru proiectare şi 12 luni 

pentru execuţie). 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 4 iunie 2020 37 

 

 Coronavirus: OMS anunță reluarea testelor clinice asupra 

hidroxiclorochinei, după reevaluarea unui studiu care sugera efecte negative 

Organizaţia Mondială a Sănătăţii a anunţat miercuri reluarea studiilor clinice 

asupra hidroxiclorochinei, la nouă zile după ce le-a suspendat în urma publicării 

unui studiu în prestigioasa revistă medicală The Lancet, relatează AFP şi Reuters, 

potrivit Agerpres. 

După analiza „datelor disponibile privind mortalitatea”, membrii Comitetului de 

securitate şi monitorizare au estimat „că nu există niciun motiv pentru a modifica 

protocolul” studiilor clinice, a anunţat directorul general al OMS, Tedros Adhanom 

Ghebreyesus, în cadrul unei conferinţe de presă virtuale. 

Directorul OMS a declarat de asemenea că este „extrem de îngrijorat” în legătură 

cu focarul de coronavirus din America Centrală şi de Sud, unde infecţiile s-au 

răspândit rapid. 

Prestigioasa revistă medicală The Lancet s-a distanţat miercuri de studiul 

controversat şi foarte criticat pe care l-a publicat cu privire la hidroxiclorochină şi a 

recunoscut într-un avertisment formal că asupra subiectului acestui studiu planează 

„întrebări importante”. 

Publicarea studiului în cauză a avut efecte imediate în întreaga lume, ducând la 

întreruperea studiilor clinice desfăşurate în diverse părţi ale lumii asupra 

hidroxiclorochinei, pentru că ajungea la concluzia că acest medicament folosit de 

foarte mult timp împotriva malariei nu este benefic pentru bolnavii de COVID-19 

spitalizaţi şi că ar putea chiar să le facă rău. 

Imediat după apariţia sa, numeroşi cercetători din întreaga lume şi-au exprimat 

îndoielile cu privire la studiu, printre aceştia numărându-se chiar şi oameni de 

ştiinţă care aveau deja o poziţie sceptică faţă de folosirea hidroxiclorochinei 

împotriva COVID-19. 

Într-o scrisoare deschisă publicată la 28 mai, zeci de oameni de ştiinţă au subliniat 

că analiza minuţioasă a acestui studiu publicat de Lancet „a ridicat îngrijorări cu 

privire la metodologia şi integritatea datelor folosite în studiu”. 

(Sursa: Agerpres) 

https://www.agerpres.ro/mondorama/2020/06/03/coronavirus-oms-anunta-reluarea-testelor-clinice-asupra-hidroxiclorochinei--517119
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/studiul-privind-efectele-negative-ale-hidroxiclorochinei-pus-sub-semnul-indoielii-oms-a-suspendat-testele-clinice-dupa-publicarea-lui-1317445
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/studiul-privind-efectele-negative-ale-hidroxiclorochinei-pus-sub-semnul-indoielii-oms-a-suspendat-testele-clinice-dupa-publicarea-lui-1317445
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 G7 se angajează să suspende provizoriu datoria celor mai sărace ţări 

Miniştrii Finanţelor din cadrul G7 s-au angajat să suspende plata datoriilor celor 

mai sărace ţări cel puţin până la sfârşitul anului, în urma unei propuneri a G20, au 

anunnţat ei la finalul unei videoconferinţe virtuale, relatează AFP. 

”Ne angajaăm să punem în aplicare iniţaitiva suspendării serviciului datoriei 

aprobată de către G20 şi Clubul de la Paris (la 15 aprilie)”, au anunţat miniştrii 

într-un comunicat de presă. 

Această măsură urmează să fie aplicată prin ”suspendarea plăţilor oficiale a 

datoriei bilaterale a celor mai sărace ţări până la sfârşitul anului 2020 şi, poate, pe 

termen mai lung, ceea ce le oferă acestor ţări spaţiul bugetar de a finanţa măsuri 

sociale, sanitare şi altele împotriva pandemiei” covid-19, se precizează în 

comunicat. 

”Continuăm să acţionăm împreună pentru a face să avanseze răspunsul economic 

internaţional faţă de pandemia covid-19, punând accentul asupra ţărilor celor mai 

sărace şi mai vulnerabile”, adaugă miniştii Finanţelor G7 (Canada, Franţa, 

Germania, Italia, Japonia, Regatul Unit şi Statele Unite). 

(Sursa: news.ro) 

În atenția românilor care-și fac asigurări pentru călătorii în străinătate: 

Impunerea unei limite maxime de vârstă este faptă de discriminare - decizie 

CNCD 

Consiliul Naţional pentru Combaterea Discriminării (CNCD) a hotărât miercuri, cu 

unanimitate de voturi, că "impunerea unei limite maxime de vârstă la încheierea 

unei poliţe de asigurare pentru călătorii în străinatate reprezintă faptă de 

discriminare". Consiliul Naţional pentru Combaterea Discriminării (CNCD) a 

aplicat sancțiunea avertismentului contravențional. 

 

Colegiul director al Consiliului Naţional pentru Combaterea Discriminării, întrunit 

în şedinţa de soluţionare a petiţiilor din data de 03 iunie 2020, a adoptat 

următoarele hotărâri: 
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"1. Impunerea unei limite maxime de vârstă la încheierea unei poliţe de asigurare 

pentru călătorii în străinătate reprezintă faptă de discriminare conform art. 2 alin. 

(1) şi art. 10, litera b din O.G. 137/2000, republicată. 

 

S-a aplicat sancţiunea avertismentului contravenţional. Hotărâre adoptată cu 

unanimitate de voturi (8 voturi).", arată un comunicat CNCD citat de Agerpres. 

 Care este fapta de discriminare potrivit OUG 137/2000 

 

Art. 2 

 (1) Potrivit prezentei ordonanțe, prin discriminare se înțelege orice 

deosebire, excludere, restricție sau preferință, pe bază de rasă, naționalitate, 

etnie, limbă, religie, categorie socială, convingeri, sex, orientare sexuală, 

vârstă, handicap, boală cronică necontagioasă, infectare HIV, apartenență la 

o categorie defavorizată, precum și orice alt criteriu care are ca scop sau 

efect restrângerea, înlăturarea recunoașterii, folosinței sau exercitării, în 

condiții de egalitate, a drepturilor omului și a libertăților fundamentale sau a 

drepturilor recunoscute de lege, în domeniul politic, economic, social și 

cultural sau în orice alte domenii ale vieții publice. 

 

Art. 10 

 b) refuzarea accesului unei persoane sau unui grup de persoane la serviciile 

de sănătate publică - alegerea medicului de familie, asistență medicală, 

asigurările de sănătate, serviciile de urgență sau alte servicii de sănătate; 

 

CNCD nu a prezentat detalii despre cine a făcut reclamația și nici ce firmă de 

asigurări a fost sancționată cu avertisment contravențional. Cert este că, de acum 

înainte, firmele de asigurări vor trebui să țină cont de această decizie de acum 

înainte. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

http://legislatie.just.ro/Public/DetaliiDocument/24129
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 Avertizare publică pentru stoparea adoptării 

Procedurii abuzive privind conduita etică în TVR! 

Sindicatul Român al Jurnaliștilor MediaSind împreună cu Filiala MediaSind TVR 

fac un apel către toți salariații și colaboratorii Societății Române de Televiziune – 

SRTv, indiferent dacă sunt sau nu membri ai unui sindicat, să semneze 

Avertismentul Public atașat, ce urmează a fi trimis Parlamentului României în 

vederea anulării Procedurii adoptate ilegal de către un grup coordonat de 

președintele-director general al SRTV, Doina Gradea. 

Precizăm că angajații SRTv care semnează documentul au calitatea de avertizori 

publici și, potrivit Legii nr. 571/2004 privind protecția personalului din autoritățile 

publice și instituții publice, nu pot să fie sancționați în cazul în care refuză să 

respecte un ordin ilegal cum este cel privind obligativitatea semnării Procedurii 

privind conduita etică din SRTV. De asemenea, angajații SRTv sunt protejați 

împotriva abuzurilor angajatorilor și de prevederile Contractului Colectiv de 

Muncă, precum și de Convențiile OIM din domeniul relațiilor de muncă la care 

România a aderat. 

Organizațiile naționale și internaționale la care SRJ MediaSind este afiliat, 

respectiv Federația Cultură și Mass-Media FAIR-MediaSind - Confederația 

CNSLR-Frăția, Federația Europeană a Jurnaliștilor, Federația Internațională a 

Jurnaliștilor și UNI Global, vor susține demersul nostru, sesizând abuzurile 

administrației Gradea la Consiliul Europei, la Parlamentul European și Comisia 

Europeană. 

Sperăm ca și Parlamentul României să soluționeze, în regim de urgență, prezenta 

Avertizare publică și să demită, prin respingerea raportului de activitate, această 

administrație care, în nenumărate rânduri, a încălcat atât legea cât și drepturile 

angajaților din cea mai mare instituție de presă a statului – Societatea Română de 

Televiziune. 
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Angajații și colaboratorii care doresc să stopeze Procedura abuzivă privind 

conduita etică pot să descarce formularul de la adresa mediasind.ro , să-l 

completeze și să-l trimită semnat la adresa avertizare@mediasind.ro sau direct la 

președinții și liderii de grupe sindicale, până pe data de 22 iunie 2020. 

(Sursa: Sindicatul Român al Jurnaliștilor MediaSind) 

 

 Comisia Europeană vrea să revizuiască legislația UE privind serviciile 

digitale: Rolul și responsabilitatea marilor platforme online, printre 

principalele întrebări 

Comisia Europeană vrea să-și actualizeze pachetul legislativ privind serviciile 

digitale, instituit acum 20 de ani, și a lansat marți 2 iunie o consultare publică în 

acest sens. Actualul cadru de reglementare pentru serviciile digitale, instituit acum 

douăzeci de ani, a contribuit la dezvoltarea acestor servicii, dar nu oferă răspunsuri 

la multe dintre întrebările presante de astăzi privind rolul și responsabilitatea 

platformelor online, în special ale celor mai mari, susține Executivul european. 

 

Obiectivul consultării este de a colecta opinii, elemente concrete și date de la 

cetățeni, întreprinderi, platforme online, mediul academic, societatea civilă și toate 

părțile interesate, care să contribuie la conturarea viitorului cadru de reglementare 

pentru serviciile digitale. 

 „Internetul oferă cetățenilor și întreprinderilor oportunități importante, pe 

care le pun în balanță cu riscurile asociate activităților și interacțiunilor 

online. În acest moment, solicităm opiniile cetățenilor și ale părților 

interesate cu privire la instituirea unui cadru de reglementare modern pentru 

serviciile digitale și platformele online în UE. Multe dintre întrebări au un 

impact asupra vieții de zi cu zi a cetățenilor și suntem hotărâți să construim 

un viitor digital sigur și inovator, adaptat nevoilor acestora.”, a declarat 

vicepreședinta executivă, Margrethe Vestager. 

Consultarea, deschisă până la 8 septembrie, vizează aspecte cum ar fi siguranța 

online, libertatea de exprimare, corectitudinea și condițiile de concurență echitabile 

în economia digitală. 

https://sites.google.com/a/mediasind.ro/mediasind/comunicate-1/_draft_post-65/Avertizare%20publica%20TVR.JPG
mailto:avertizare@mediasind.ro
https://ec.europa.eu/eusurvey/runner/Digital_Services_Act
https://ec.europa.eu/romania/news/20200603_pachet_servicii_digitale_ro
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 „În prezent, platformele online joacă un rol central în viața, economia și 

democrația noastră, iar acest rol implică o responsabilitate sporită, care poate 

fi asumată doar în contextul unui cadru de reglementare modern pentru 

serviciile digitale. Astăzi lansăm consultarea noastră publică: vom ține cont 

de toate opiniile și vom reflecta împreună pentru a găsi echilibrul între un 

internet sigur pentru toți, care să protejeze libertatea de exprimare și să 

asigure spațiu pentru inovare pe piața unică a UE.”, a declarat Comisarul 

pentru piața internă, Thierry Breton. 

 

Ce vrea să știe Comisia Europeană 

 

Consultarea vizează cele două domenii de activitate anunțate de Comisie în cadrul 

pachetului legislativ privind serviciile digitale. 

 

Primul set de norme ar avea ca obiect elementele fundamentale ale Directivei 

privind comerțul electronic, în special libertatea de a presta servicii digitale pe 

piața unică a UE, în conformitate cu normele privind locul de stabilire, și o limitare 

generală a răspunderii pentru conținutul creat de utilizatori. Pornind de la aceste 

principii, intenționăm să instituim norme mai clare și moderne privind rolul și 

obligațiile intermediarilor online, inclusiv ale celor din afara UE care își desfășoară 

activitatea în UE, precum și un sistem de guvernanță mai eficace pentru a ne 

asigura că aceste de norme sunt puse în aplicare în mod corect în întreaga piață 

unică a UE, garantând totodată respectarea drepturilor fundamentale. 

 

Cea de a doua măsură ar viza chestiunea condițiilor de concurență echitabile pe 

piețele digitale europene, unde, în prezent, câteva platforme online mari acționează 

în calitate de controlori ai fluxului de informație. Vom examina norme menite să 

remedieze aceste dezechilibre ale pieței, pentru a ne asigura că oferim 

consumatorilor cea mai mare posibilitate de alegere și că piața unică a UE pentru 

serviciile digitale rămâne competitivă și deschisă inovării.  
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Acest lucru ar putea fi realizat prin intermediul unor norme generale suplimentare 

pentru toate platformele de o anumită dimensiune, cum ar fi normele privind 

autofavorizarea, și/sau prin intermediul unor obligații de reglementare adaptate 

pentru controlori specifici ai fluxului de informație, cum ar fi obligațiile privind 

accesul la date fără caracter personal, cerințele specifice privind portabilitatea 

datelor cu caracter personal sau cerințele de interoperabilitate. 

 

În plus, cu această ocazie, Comisia consultă părțile interesate și referitor la alte 

aspecte nou-apărute referitoare la mediul platformelor online, cum ar fi 

oportunitățile și provocările cu care se confruntă lucrătorii independenți în 

furnizarea de servicii prin intermediul platformelor online. 

 

Etapele următoare 

 

Comisia consultă publicul larg, furnizorii de servicii digitale, inclusiv platformele 

online, întreprinderile care comunică online cu consumatorii, autoritățile, ONG-

urile, mediul academic și alte părți interesate. Participanții sunt invitați să transmită 

răspunsurile la consultare până la data de 8 septembrie 2020, în oricare dintre 

limbile oficiale ale UE. Consultarea va contribui la elaborarea propunerilor 

Comisiei referitoare la pachetul legislativ privind serviciile digitale, care urmează 

să fie prezentat la sfârșitul anului. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 


